
Oświadczenie Nr III/1/2025 

Rady Dzielnicy Orunia-Św.Wojciech-Lipce 

z dnia 6 lutego 2025 r. 

w sprawie wyrażenia sprzeciwu dotyczącego realizacji całości projektowanej linii 

elektroenergetycznej 110 kV w technologii napowietrznej  

Na podstawie § 15 ust. 1 pkt 6 Statutu Dzielnicy Orunia-Św.Wojciech-Lipce stanowiącego załącznik do Uchwały Nr LII/1171/14 Rady Miasta 

Gdańska z dnia 24 kwietnia 2014 roku w sprawie uchwalenia Statutu Dzielnicy Orunia-Św.Wojciech-Lipce (Dz. Urz. Woj. Pomorskiego 

z 20 maja 2014 roku, poz. 1956 z późn. zm.) 

oświadcza się, co następuje: 

§ 1 

Rada Dzielnicy Orunia-Św. Wojciech-Lipce wyraża stanowczy sprzeciw wobec realizacji całości projektowanej 

linii elektroenergetycznej 110 kV w technologii napowietrznej.  

§ 2 

Rada Dzielnicy zwraca uwagę, że realizacja inwestycji w wariancie napowietrznym stoi w sprzeczności  

z zapisami Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Gdańska,  

które jednoznacznie zaleca stosowanie technologii kablowej w nowych inwestycjach elektroenergetycznych  

na terenach zainwestowania miejskiego. 

§ 3 

Rada Dzielnicy podkreśla, że inwestycja w wariancie napowietrznym będzie miała negatywny wpływ na: 

1. Ład przestrzenny – znacząco zaburzy krajobraz miejski i widokowy, szczególnie w obszarach historycznych. 

2. Dziedzictwo kulturowe – zgodnie z decyzją Pomorskiego Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków 

nr RD.5140.160.2023.KP z dnia 3 grudnia 2024 r., linia napowietrzna stanowi poważne zagrożenie dla układu 

ruralistycznego dawnej wsi Lipce, wpisanego do rejestru zabytków. 

3. Funkcjonalność terenów zielonych i rekreacyjnych – infrastruktura napowietrzna uniemożliwi przywrócenie 

historycznych funkcji Parku Ferberów jako punktu widokowego oraz negatywnie wpłynie na walory 

ekspozycyjne krajobrazu. 

§ 4 

Rada Dzielnicy wnosi o zmianę wariantu realizacji inwestycji dla terenów położonych na zachód od osi ulicy 

Żuławskiej i zastosowanie technologii kablowej, co: 

1. Ograniczy ingerencję w przestrzeń publiczną oraz krajobraz kulturowy, 

2. Zapewni zgodność z polityką urbanistyczną miasta Gdańska, 

3. Zminimalizuje negatywne skutki dla środowiska i terenów zamieszkałych. 

§ 5 

Oświadczenie zostaje przekazane do: 

1. Prezydent Miasta Gdańska, 

2. Rady Miasta Gdańska, 

3. Pomorskiego Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków, 

4. Inwestora i podmiotu odpowiedzialnego za realizację projektu, 

5. Pozostałych właściwych instytucji i organów administracji publicznej. 

§ 6 

Oświadczenie wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

 

Przewodniczący Rady Dzielnicy 

            Orunia-Św.Wojciech-Lipce 

                  /-/ Bartosz Łabuda 



Uzasadnienie 

Rada Dzielnicy od początku konsekwentnie wyraża sprzeciw wobec realizacji projektowanej linii 

elektroenergetycznej w formie napowietrznej na obszarach zabudowy mieszkaniowej przy ul. Żuławskiej,  

przez Centrum Szkółkarskie i hodowlę roślin ozdobnych „JUSTYNA”, wał Kanału Raduni oraz tereny sąsiadujące 

z Parkiem Ferberów. Podkreślamy, że wybór tego wariantu realizacji budzi uzasadnione obawy zarówno  

pod względem ładu przestrzennego, jak i ochrony dziedzictwa kulturowego oraz środowiska naturalnego. 

Zgodnie z zapisami Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Gdańska, 

przyjętego uchwałą nr LI/1506/18 Rady Miasta Gdańska z dnia 23 kwietnia 2018 r., zmienionego uchwałą  

nr XII/218/19 Rady Miasta Gdańska z dnia 27 czerwca 2019 r., w części IV (rozdział 24.6 – Rozwój systemów 

energetycznych), w zakresie elektroenergetyki wprowadzono jednoznaczne zalecenie: 

„W nowych inwestycjach na terenach zainwestowania miejskiego należy dążyć do budowy linii 

elektroenergetycznych wysokiego napięcia w technologii kablowej.” (str. 290) 

Bezsprzecznie tereny położone na zachód od osi ul. Żuławskiej znajdują się w obszarze zainwestowania 

miejskiego, co oznacza, że realizacja linii napowietrznej jest sprzeczna z obowiązującymi wytycznymi i stanowi 

naruszenie zasad kształtowania nowoczesnej infrastruktury miejskiej. 

Co więcej, decyzją nr RD.5140.160.2023.KP z dnia 3 grudnia 2024 r., Pomorski Wojewódzki Konserwator 

Zabytków wpisał do rejestru zabytków nieruchomych województwa pomorskiego układ ruralistyczny dawnej wsi 

Lipce wraz z otoczeniem. W uzasadnieniu tej decyzji jednoznacznie wskazano, że: 

„Największe zagrożenie dla tego obszaru stanowi planowana linia napowietrzna, której przebieg wyznaczono  

na terenie historycznego układu ruralistycznego i jego otoczenia. W przypadku realizacji infrastruktury naziemnej 

linia stanowić będzie element dysharmonizujący historyczny krajobraz kulturowy oraz będzie negatywnie 

oddziaływać na opisane powyżej walory widokowe założenia, w tym wartości ekspozycyjne wnętrza 

krajobrazowego zlokalizowanego w bezpośrednim sąsiedztwie. Inwestycja uniemożliwi także ogląd panoramy 

dawnej wsi z punktu widokowego na działce 218/4 (obr. 0094) i zaprzepaści możliwość przywrócenia 

historycznych funkcji Parku Ferberów, w postaci punktu widokowego umożliwiającego ekspozycję panoramy 

Gdańska.” 

Podkreślamy, że realizacja tej inwestycji w wariancie kablowym (podziemnym) pozwoli uniknąć negatywnych 

skutków ingerencji w przestrzeń miejską, krajobraz kulturowy i środowisko naturalne.  

Jest to rozwiązanie zgodne zarówno z kierunkami polityki urbanistycznej Gdańska, jak i z zasadami 

zrównoważonego rozwoju. 

Apelujemy o ponowną analizę przebiegu inwestycji oraz dostosowanie jej do obowiązujących standardów 

urbanistycznych i konserwatorskich. Realizacja linii napowietrznej na wskazanym obszarze jest nie tylko 

nieuzasadniona, ale również stoi w sprzeczności z interesem mieszkańców, dziedzictwem historycznym  

oraz długofalową polityką przestrzenną miasta. 

 


